



ISSN 2095-5898

CN 10-1122/D

老龄科学研究

Scientific Research on Aging



ISSN 2095-5898



创刊号

2013年 第1卷 第1期

June 2013 Vol.1 No.1

主管单位: 全国老龄工作委员会办公室

主办单位: 中国老龄科学研究中心
华龄出版社

承办单位: 中国社会工作协会社会养老工作
委员会

总顾问: 陈传书

学术顾问: 邬沧萍

编委会主任: 吴玉韶

编委会副主任: 曹 健 常振国 党俊武 吕 斌
王树金

编委会委员: (按照姓氏笔画排序)

王大华 王天夫 王广州 王延中
王 丰 翟振武 金维钢 朱俊生
庄明莲 米 红 莫 龙 叶敬忠
陈 峥 杜 鹏 汪新建 杨燕绥
李 军 张车伟 陆杰华 林 义
林清寿 郑功成 郑秉文 姚 远
原 新 贾旭东 钱军程 黄荣清
曾 毅 谭 琳 潘 屹 穆光宗

主 编: 党俊武

副 主 编: 刘 芳 苏 辉

执行主任: 翟德华

总 责 编: 顾鉴塘

版权声明: 本刊已许可北京万方数据电子出
版社以学术期刊方式复制、汇编、
发行、信息网络传播本刊全文。该
著作权使用费与本刊稿费一并
支付。作者向本刊提交文章发表
的行为即视为同意我编辑部上
述声明。

目录

CONTENTS

创刊词.....回良玉 (1)

理论前沿

积极应对人口老龄化理论诠释.....邬沧萍 (4)

老龄问题研究视角比较分析.....姚远, 褚湜婧 (14)

老龄经济

人口老龄化影响经济增长的作用机制分析.....李军 (22)

老龄社会

以少子化为特征的人口老龄化进程及其对家庭变迁的影响
.....原新 (34)

中国老年人口丧偶状况及未来发展趋势研究.....
.....王广州, 戈艳霞 (44)

养老护理人员供需矛盾的形成机制和开发策略研究.....
.....方黎明 (56)

老龄统计

中国老年健康影响因素跟踪调查(1998-2012)及相关政策
研究综述(上).....曾毅 (65)

中国老年人口健康老龄化四个社会效果维度的测量研究
.....钱军程 (73)

Forword.....HUI Liang-yu (1)

| Theoretical Frontiers

Theoretical Analysis of Active Response to Population Ageing.....WU Cang-ping (4)

Comparative Analysis of the Perspective on Aging Study.....YAO Yuan, CHU Shi-jing (14)

| Aging Economics

An Analysis on the Mechanism of the Impact of Population Aging on Economic Growth.....LI Jun (22)

| Aging Society

The Process of Population Aging with Fewer Children and Its Effects on Family Changes in China.....
.....YUAN Xin (34)

Status of Widowed Elderly Population in China and its Development Trend.....
.....WANG Guang-zhou, Ge Yan-xia (44)

Formation Mechanism of Supply-Demand Contradiction of Caregivers for the Aged and the Strategies of Caregiver
Development.....FANG Li-ming (56)

| Statistics on Aging

Chinese Longitudinal Healthy Longevity Survey(1998-2012) and Related Policy Research Review.....
.....ZENG Yi (65)

Research on the Measurement of Social Effects for Healthy Aging of Chinese Aged Population.....
.....QIAN Jun-cheng (73)

Published by the Editorial Board of Scientific Research on Aging, China Research Center on Aging, Hualing Publishing House, Jia
57 Andingmenwai Dajie, Beijing 100011, China (Fax:86-10-58122255; Email:crcabjb@Vip.126.com; crcabjb@126.com)

Editor in Chief: DANG Jun-wu

Deputy Editors in Chief: Liu Fang, SU Hui